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پیامبر اعظم)ص(: 

هر كس پيرمردى را به خاطر پيرى او گرامى بدارد، خداوند او را 
از سختى و هراس روز قيامت در امان قرار خواهد داد.

ادامه از صفحه اول نگاه
... موجب گسترش بازرگانی و سرمایه گذاری 
کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی با سایر کشورهای 
دنیا و همکاری در زمینه حمل و نقل و مخابرات، انرژی، مواد 
معدنی و محیط زیست، کشاورزی، صنعت گردشگری، منابع 
انسانی، توسعه پایدار و پژوهش اقتصادی و روابط بین الملل 

می شود.
بدون ش��ک تشکیل و راه اندازی س��ازمان »اکو« یکی از 
مهم ترین قدم هایی است که کشورها برای تحول در اقتصاد 
و سیاست های اقتصادی خود برداشته اند و در سال های آینده، 
با جهانی شدن اهداف و رویکردهای این سازمان، اکو می تواند 
ب��ا برنامه ریزي و مدیریت مناس��ب، زمینه س��از فرصت های 
پرشماری باشد تا گام هایی را برای رونق اقتصادی و متحول 
ش��دن بردارد؛ فرصتی که راه را برای جهانی شدن اقتصاد و 
بازار آزاد برای توس��عه اقتصادی باز کرده اس��ت و در میان 
رقابت های سیاسی - اقتصادی قرن جدید این امکان را برای 

کش��ورهای عضو فراهم می کند که در میدانی با عنوان بازار 
آزاد از سرمایه هاي سیال بین المللی استفاده کنند و با جذب 

فناوري، سیستم های اقتصاد را جهانی و ادغام کنند. 
خارج کردن اقتصاد از چارچوبی به اسم دولتی بودن، یکی 
از اقداماتی است که می تواند فضا را برای جهانی شدن اقتصاد 
و توس��عه یافتگی باز کند، در واقع سرعت بخشیدن به روند 
خصوصی سازي و خارج شدن از اقتصاد دولتی، آزادسازي و 
تنظی��م بازار می تواند به افزایش کیفی��ت کالاها برای رونق 
تجارت کمک کند؛ سیاس��تی که سال هاست ایران در کنار 
فعالیت هایش در س��ازمان هم��کاری اقتصادی )اکو(، تلاش 
می کند برای بازارمحور شدن اقتصاد آن را اجرایی کند و رنگ 

و لعاب پیشرفت را به بدنه مختلف اقتصاد بپاشد.  
اگر چه در بس��یاری زمینه ها اقتصاد ایران توانسته است 
موفق عمل کند و در حوزه پیش��رفت اقتصادی حرفی برای 
گفتن داشته باشد اما در برخی حوزه ها نتوانسته از پس اجرای 

سیاست های اقتصادی تعریف شده برآید.  

اولویت سیاست خارجی ایران و مقصد دیپلماسی اقتصادی 
مورد نظر وزارت امور خارجه پیش و بیش از آنکه سرزمین های 
فرامنطقه ای باشد، کشورهای همسایه است. سازمان همکاری  
اقتصادی )اکو(، با توجه به ظرفیت و توانمندی های کشورهایی 
که عضو آن هس��تند، می تواند در مس��یر توسعه کشورهای 
ایران، ترکیه، پاکستان، افغانستان، جمهوری باکو، قزاقستان، 
ترکمنستان، قرقیزستان، ازبکستان و تاجیکستان، حائز اهمیت 
ویژه باش��د. این کشورها ضمن دارا بودن عمده منابع گازی 
جهان، دارای بازار بزرگی هس��تند که اکنون اغلب نیازهای 
خود را از کش��ورهای فرامنطقه ای با هزینه ای اغلب چندین 
برابر معمول وارد می کنند؛ نیازهایی که از ارتقای شرایط برای 
توس��عه اقتصادی پایدار و افزایش سطح زندگی و رفاه مردم 
ح��رف می زند و بنا دارد با ارتق��ای همکاری های اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی، فنی، علمی و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
و ارتباطات به این  نیازها پاس��خ دهد و از سوی دیگر توسعه 
همگرای��ی بخش دولتی و خصوصی با تاکید بر آزادس��ازی 

اقتصادی در دستور کار اعضای این سازمان است تا با تدوین 
برنامه مش��ترک جهت توسعه منابع انسانی و بهره برداری از 
منابع طبیعی، »اکو« را بیش از پیش به سمت و سوی جهانی 

شدن سوق دهند. 
در ح��ال حاضر »اکو« در تج��ارت جهان حدود ۳ درصد 
یعنی ۸۴۵ میلیارد دلار س��هم دارد ک��ه ۴۳۴ میلیارد دلار 
از این آمار س��هم واردات و ۴۱۱ میلیارد دلار سهم صادرات 
است و ایران با توجه به ویژگی های ژئوپلیتیک خود یکی از 
بازیگران اصلی این س��ازمان است که توانسته نقش بسزایی 
در رشد و ارتقای مالی این سازمان به دلیل دارا بودن شبکه 
گسترده حمل و نقل و توسعه تجارت ایفا کند؛ ویژگی مهمی 
که بس��یاری از کارشناسان بر این باورند توسعه آن و تامین 
امنیت آن از سوی کشورهای عضو می تواند نقش مهمی در 
پیش��برد اهداف این سازمان ایفا کند و مسائل مهمی چون 
تروریسم، قاچاق مواد مخدر و حتی فعالیت گروه های مافیایی 

را تحت الشعاع قرار دهد.

اكو پس از 62 سال

ادامه از صفحه اول گفتوگو
در این خطبه پیام های مختلف و فرازهای 
روشنگرانه فراوانی وجود دارد. اولا این خطبه روی سخنش با 
امت اسلام است، البته بیشتر روی خواص و نخبگان متمرکز 
شده، چرا که خواص و نخبگان هر جامعه ای یک رسالت ویژه 
دارند، مس��ؤولیت آنها از عامه مردم بیش��تر است، لذا حضرت 
زه��را)س( روی خواص تکی��ه کرده و نخبگان را مورد خطاب 
قرار داده اند. حضرت خطاب به انصار و مهاجران یعنی کسانی 
که با پیغمبر شعار می دادند و از منافع حکومت اسلامی بزرگ 
شدند، رو می کنند و یادآور می شوند امروز وظیفه و رسالت آنها 
چیست؟ چرا علی)ع( را تنها گذاشتند؟ حضرت زهرا)س( در این 
خطبه و در مسجد و در برابر آن جمعیت که اکثرا مهاجر و انصار 
بودند، این گروه را مورد عتاب و خطاب قرار داده و می فرمایند: 
ِّي ابنَْةُ نبَِیِّکُمْ وَ قَدْ  »یاَ مَعْشَرَ المُْهَاجِرِینَ وَ الْنَصَْارِ انصُْرُوا الله فَإنِ
ا تمَْنَعُونَ  باَیعَْتُمْ رسَُولَ الله )ص( یوَْمَ باَیعَْتُمُوهُ أنَْ تمَْنَعُوهُ وَ ذُرِّیَّتَهُ مِمَّ
مِنْهُ أنَفُْسَکُمْ وَ ذَرَاریَِّکُمْ فَفُوا لرَِسُولِ الله )ص( ببَِیْعَتِکُمْ قَالَ فَمَا 
أعََانهََا أحََدٌ وَ لَا أجََابهََا وَ لَا نصََرَهَا؛  ای مهاجران و  ای انصار! خدا 
را یاری کنید. من دختر پیامبر شما هستم. شما در روزی که با 
رسول خدا بیعت کردید، متعهد شدید از آن چیزی که خود و 
فرزندان تان را حفظ می کنید او و فرزندانش را نیز محافظت کنید. 
پس حالا به بیعت تان با رسول خدا عمل کنید«. اما هیچ کدام از 

آنان پاسخ حضرت را ندادند و یاری اش نکردند.
یکی از اقدامات مهم سیاسی حضرت زهرا)س( در آن مقطع، 
حمایت از امیر مومنان علی)ع( بود. حضرت خطبه خواندند و 

روشنگری کردند و بی وفایی و عهدشکنی  مهاجران و انصار را 
که جزو خواص جامعه بودند، به رخ ش��ان کشیدند و در تاریخ 

هم این عهدشکنی ها ثبت شد.
نکته دیگری که حضرت فاطمه)س( در خطاب به مهاجران 
و انصار متذکر می ش��وند این ب��ود که »چرا حال که حکومت 
اسلامی شکل گرفته و امکاناتی برای شما آورد، فاصله گرفتید 
و دنیاگرا و تجملگرا شدید«. دنیاطلبی خواص هم آفتی برای 
هر انقلابی است. اگر خواص جامعه دنیاطلب باشند، انقلاب را 
به بیراهه می کشانند، چون عامه مردم معمولا به این چهره ها 
و شخصیت های نامدار و مشهور نگاه می کنند و اگر به فرهنگ 
تبدیل ش��ود، آن جامعه و انقلاب به نابودی کشیده می شود و 
حضرت به این آفت اشاره می کنند و به خواص می فرمایند: »شما 
سراغ عیش و نوش رفتید، رفاه طلب شدید و دیگر حاضر نیستید 

شانه های تان را زیر بار سنگین سختی ها ببرید«.
نکته دیگ��ری که حضرت به آن اش��اره می کنند »غصب 
خلافت« است و می فرمایند بی تفاوتی و عهدشکنی شما رهبری 
را به انزوا کشانده است. در آن مقطع حضرت زهرا)س( با همه 
توان به میدان آمدند و از ولایت امیر مومنان علی)ع( دفاع کرد 
و تحریفی که کرده بودند را یادآور ش��دند و فرمودند: آیا شما 
روز غدی��ر را فراموش کرده اید که پیغمبر در برابر آن جمعیت 
عظیم، علی)ع( را به عنوان جانشین پس از خود معرفی کردند 
و فرمودند: »مَنْ کُنْتُ مَوْلَاهُ فَهَذَا عَليٌِّ مَوْلَاهُ«؟ بنابراین یکی از 
اقدامات حضرت زهرا)س( این بود که این افراد را به سوابق خود 

بازگرداند و اینکه چه بودند و چه شدند.

حضرت زهرا)س( با جریان نفاق و منافقین نیز بشدت مقابله 
کردند. بعد از رحلت پیامبر)ص( منافقین و جریان نفاق که نفوذی 
بودند، اقداماتی علیه اس��لام کردند. امروز هم این نفوذی ها در 
میان امت اسلام حضور دارند و شعار مسلمانی می دهند، مانند 
داعشی ها و تکفیری ها و امروز هم تحریرالشام که روی پرچم شان 
»لااله الاالله« می نویسند و در حالی  که حتی یک گلوله هم به 
سمت رژیم صهیونیستی که قصاب فلسطینی ها در غزه شده و 
حمام خون راه انداخته، شلیک نکردند، بار دیگر سوریه را ناآرام 

کردند، چون دست شان در دستان خون آلود اسرائیلی هاست.
 برای آنکه امروز فاطمی باشیم، چه باید كنیم؟

حضرت از طرق مختلف در مسیر دفاع از ولایت گام برداشتند. 
ایشان تمام همت خود را در طول ۳ ماه پس از رحلت پیامبر)ص( 
در دفاع از ولایت به کار بستند؛ حتی گاهی که عرصه بر حضرت 
زهرا)س( تنگ می ش��د و میدان سخنرانی و روشنگری نبود، 

حضرت با گریه های شان روشنگری می کردند.
امروز نیز اگر می خواهیم فاطمی زندگی کنیم، باید دقت 
داشته باشیم سرلوحه زندگی صدیقه زهرا)س( دفاع از ولایت 
است. سرلوحه زندگی حضرت زهرا)س( مقابله با جریان نفاق 
و نفوذی هاست. اگر بخواهیم فاطمی زیست کنیم و فاطمی 
بمیریم، باید نسبت به جریان های حول و حوش خود بی تفاوت 
نباشیم. حضرت زهرا)س( از آغاز زندگی تا پایان دوره زندگی 
پرافتخارشان همیشه در صحنه بودند، هیچ گاه صحنه را ترک 
نکردند، امروز نیز پیروان حضرت زهرا)س( باید همیش��ه در 
صحنه باشند. باید بررسی کرد در چه صحنه هایی نیاز وجود 

دارد، یک زمانی صحنه های علمی است که باید حاضر باشیم 
و صنعت هسته ای را به چرخش در بیاوریم. یک وقت صحنه، 
صحنه مالی و اقتصادی است و باید تحریم ها را دور بزنیم و با 
همه وجود سرمایه را به میدان بریزیم و چرخ های صنعت را 
بچرخانیم و اشتغال ایجاد کنیم تا مشکلات اقتصادی جامعه 
حل ش��ود. یک وقت صحنه، صحنه فرهنگی است و باید به 
صحنه بیاییم و با سرودها و شاعرانه ها این صحنه را گرم کنیم، 
فیلمس��ازان با فیلم های بسیار خوب و پرمحتوا این صحنه را 
گرم کنند. یک زمانی صحنه خطابه است و باید از فراز منبرها 
فریادمان را بلند کنیم و این صحنه را همچنان گرم نگه داریم. 
ی��ک زمان صحنه، صحنه جهاد و مجاهدت با توپ و تانک و 
اس��لحه اس��ت و باید آن صحنه را گرم کرد، بنابراین انقلاب 
صحنه های مختلفی دارد. آنهایی که امروز به مردم لبنان، غزه 
و فلسطین کمک می کنند و خانه، ماشین و جواهرات خود را 
هدیه می دهند، در صحنه حضور دارند و غایب نیستند. نباید 
صحن��ه را فقط خط مقدم جبهه و ت��وپ و تانک بدانیم، هر 
جایی که ما بتوانیم و نیاز باشد و مرزبان انقلاب و ارزش های 
اسلامی یعنی رهبر بزرگوار انقلاب راهنمایی و ارشاد کنند، ما 
باید در آن صحنه حاضر باشیم. ملت ما نشان داده در صحنه 
حضور دارد و این تبلیغات و یاوه سرایی ها و شیطنت هایی که 
در فضای مجازی انجام می شود، برای اینکه روحیه مردم ما را 
تضعیف کند، چندان اثرگذار نبوده است. در این جنگ فرهنگی 
باید دست به دست هم دهیم و توطئه ها و نقشه های دشمنان 

را خنثی کنیم.

نماد دفاع از ولایت

اخبار

فرهنگ و هنر
چهار شنبه 14 آذر 14۰3

وطن امروز     شماره 4197

 حضور شركت كنندگانی از ایران 
در كنفرانس های ضد فاشیسم

هیاتی از ای�ران در کنار شرکت کنندگانی از ده ها 
کش��ور دیگر در 2 برنام��ه گردهمایی جهانی ضد 
فاشیس��م و رویداد جهانی همبستگی با فلسطین 

در کاراکاس، پایتخت ونزوئلا شرکت کردند.
رویداد نخست با عنوان کنگره جهانی ضدفاشیسم 
که 2۷ و 2۸ نوامبر با حضور ش��رکت کنندگانی از 
۱۰۰ کشور جهان برگزار شد، کاراکاس را به کانون 
گفت وگو درباره ظهور ایده های فاشیستی در جهان 

تبدیل کرد.
اعض��ای هیات ایران��ی در این کنگره با ش��عار 
»زندگی مقاومت اس��ت« و با تصاویری حاوی این 
ش��عار به زبان های مختلف و منق��ش به مبارزان 
مقاومت در جهان، حاج قاسم سلیمانی، سیدحسن 
نصرالله، یحیی سنوار، سیمون بولیوار، مالکوم ایکس 
و هوگو چاوز شرکت کرده بودند. طرح این مضامین 
و حمل پلاکاردهایی حاوی این شعارها و چهره ها، با 
استقبال شرکت کنندگان در این برنامه ها همراه بود.

هیات ایرانی در گفت وگو با ش��رکت کنندگان و 
رس��انه های حاضر در رویداد جهانی ضد فاشیسم، 
خط��وط کلی هفتگانه »فلس��طین؛ کانون آگاهی 
ضدسلطه«، »عدالت جهانی«، »زندگی و مقاومت«، 
»نوفاشیس��م«، »نزاع نظم و ضد نظم در جهان«، 
»مذهب استعماری« و »جنبش جهانی« را مطرح 

کرده و به بحث گذاشتند.
همچنی��ن در روز جهانی همبس��تگی با مردم 
فلسطین، اعضای هیات ایرانی در رویداد بین المللی 
فلسطین که با سخنرانی نیکولاس مادورو همراه بود، 
شرکت کرده و در کنار دیگر فعالان مسائل فلسطین 
از سراسر جهان به بحث و گفت وگو پیرامون مسائل 

جاری در فلسطین و مقاومت و رهایی پرداختند.
اعضای هیات ایرانی در این سفر را حمید شهرابی 
مس��ؤول تحقیقات و برنامه ریزی »خانه آمریکاي 
لاتین«، محم��د قربانی مترجم در حوزه آمریکای 
لاتین، مجتبی نام خواه سردبیر فصلنامه نامه جمهور، 
پریسا رضایی پژوهشگر و مولف در حوزه آمریکای 
لاتین، حسن آقاجانی مدیر کارگروه آمریکای لاتین 
حوزه هنری انقلاب اسلامی و سیدعابد میرباقری 

از فعالان فرهنگی این حوزه تشکیل داده بودند. 
پیش از این در اج��لاس جوانان کنگره جهانی 
ضدفاشیسم نیز هیاتی دیگر از ایران شرکت کرده 
بود که اعض��ای این هیات را الهه نوری غلامی زاده 
عضو هیات علمی دانشکده مطالعات جهان دانشگاه 
ته��ران، علیرضا کمیل��ی تحلیلگر و فع��ال حوزه 
بین المل��ل، امی��ن صبوری و رضا احدی ش��هری 
محققان حوزه آمریکای لاتین و امیرحسین کشانی 
و علیرضا مرادی فعالان دانشجویی بسیج دانشجویی 
دانشگاه های امیرکبیر و علامه طباطبایی تشکیل 

می دادند.
بازخوانی مقاومت در جهان و پیوند هر چه بیشتر 
کنشگران مقاومت غرب آسیا و مقاومت آمریکای 
لاتین از اه��داف ش��رکت کنندگان ایرانی در این 

کنفرانس ها اعلام شده است.

جوادی سرپرست معاونت فرهنگی 
وزارت ارشاد شد

وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی در حکمی محسن 
ج��وادی را به عنوان سرپرس��ت معاونت امور فرهنگی 

منصوب کرد. 
گفتنی اس��ت سیدعباس صالحی صبح روز گذشته 
استعفای عبدالحس��ین کلانتری، معاون فرهنگی این 
وزارتخانه را پذیرفت و از رفتار عاطفی و مسؤولانه او در 

قبال خانواده خود تشکر کرد. 
سیدعباس صالحی همچنین ضمن آرزوی بهبودی 
برای همسر کلانتری، او را به عنوان مشاور خود و عضو 
شورای بازبینی و اصلاح مقررات و دستورالعمل های وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی منصوب کرد.

 »مادر رزمندگان« 
به میدان ولیعصر)عج( رسید

دیوارن��گاره می��دان ولیعصر)عج( س��حرگاه ۱۳ 
آذر با عنوان »ی��ا فاطمه)س( تو مادر رزمندگانی« 

رونمایی شد.
به گزارش مهر، به مناسبت ایام شهادت صدیقه 
طاهره حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، جدیدترین 
دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( با عنوان و شعار »یا 

فاطمه )س( تو مادر رزمندگانی« رونمایی شد.
عنوان این دیوارنگاره که محصول خانه طراحان 
انقلاب اس��لامی اس��ت، برگرفته از س��خن شهید 
حاج قاسم س��لیمانی؛ »حضرت زهرا)س( برای ما 

رزمندگان مادری کرد« است. 
در ط��رح دیوارن��گاره نی��ز تصاویری از ش��هید 
حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای مقاومت استفاده 
ش��ده است. همچنین شهید اسماعیل هنیه که در 
حال برافراش��تن پرچم حزب الله لبنان است، دیده 

می شود.

مه�رداد احمدی: س��ریال بازن��ده ب��ه کارگردانی امین 
حسین پور اخیرا با پخش قسمت آخر پایان یافت. سریال 
را می توان با اغماض یک نوآر کلاس��یک دانس��ت که به 
اکثر قریب به اتفاق مؤلفه های ژانر وفادار مانده و از عهده  
پردازش آنها برآمده اس��ت. سریال روایت یک حادثه در 
شبی بارانی است؛ حادثه ای که تمام سریال و شخصیت ها 
را حول خودش جمع می کند اما سراغ هر کدام از آدم ها 
که می رویم، گویی با قصه ای در پس ش��ان، به این شب 
و آن حادثه فراخوانده ش��ده اند. از این نظر فیلم به واقع 
شبیه یک ضیافت است. جالب اینکه قسمت اصلی درام 
هم در یک ضیافت و حین آن شکل می گیرد. روند توسعه 
درام در سریال کاملا درونی است. یک شب پدری تصمیم 
می گیرد بچه خودش را به دوس��تش که دوست زن نوآر 
سریال است بدهد و او نیز که عامل شوهر مادرزن خودش 
اس��ت، بچه را به مکانی ببرد و با تقاضای پول از خانواده 
ثروتمند همسرش، بتواند به مشکلات شرکتی که باز از 
همان مادرزن دارد، سر و سامان بدهد. همین روایت چند 
خطی نشان می دهد ما با مجموعه ای از آدم ها مواجهیم که 
ناگهان در یک شب بارانی از مسیرهای مختلفی به یکدیگر 
گ��ره خورده اند؛ آدم هایی با قصه هایی خاص خودش��ان. 
فیلمنامه از عهده پردازش ش��خصیت های اصلی بخوبی 
برآمده است. جدا از اینکه ما رفته رفته می توانیم همراه 
با یکی از ش��خصیت ها به فراخور قصه، به ابعاد آن شب 
پی ببریم؛ خود شخصیت را هم می توانیم بفهمیم. یکی 
از بهترین لحظات فیلم، روایت هایی است که شخصیت ها 
از زندگی ش��ان به دس��ت می دهند. هم در متن و هم در 
کارگردانی با اجرایی پخته مواجهیم که احساسی نسبت 
به آدم ها را در ما برمی انگیزد. این احساس در بیشتر موارد، 
علیه احساسی است که در روند داستان و قبل از دانستن 
این روایت های شخصی به ما دست می دهد. برای همین 
نریشن ها بخوبی کارکرد روایی و دراماتیک پیدا می کند. 
اجرای چنین کاری بسیار دشوار است و کارگردان می تواند 
راحت به سمت بیانیه دادن یا ماله کشی کلامی بلغزد. اما 
حسین پور کارکرد دراماتیک این نریشن ها را حفظ می کند. 
ما در اثنای شنیدن، با اثر قطع رابطه نمی کنیم. احساس 
نمی کنیم که اگر این بخش نبود اتفاقی نمی افتاد؛ نه تنها 
به منطق کنش های شخصیت ها نزدیک تر می شویم که 
درباره مسیرهای پیشرفت درام هم حدس هایی می زنیم. 
همین باعث می ش��ود که »بازنده« از یک درام پلیس��ی 
صرف به اثری روان ش��ناختی و در مواردی فلس��فی هم 
بدل شود. مهم این است که حسین پور تلاشی برای حقنه 
کردن اینها به ما نمی کند؛ در سریال اثری از خودنمایی 
کارگردان برای القای باسوادی خودش یا جهان بینی اش 

ج��ز یک مورد وجود ندارد و همین اس��ت که به منتقد 
اجازه می دهد تا بگوید این اثر درونای می تواند جهان را 

در کلیتش برای ما فلسفی کند.
سریال ریتم خوبی دارد. از همان قسمت اول تکلیفش 
را با ما مشخص می کند که بنای تهور ندارد. ما باید این 
آدم ها و این جهان را احس��اس کنیم. برای همین نه تنها 
بای��د در این فضاها زیاد برویم و بیاییم، بلکه باید اجزای 
مختلف خانه را هم بشناس��یم. فضا و مکان س��اختن در 
سینما کار دشواری است. ما در سریال می دانیم که اتاق 
پذیرایی خانه زوج اصلی سریال، پارتیشن دارد. می دانیم 
که دستشویی آینه ای دارد که کنارش یک کمدی برای 
وس��ایل اس��ت. این را هم می دانیم که خانه آوا حجازی، 
واحد روبه روی این خانه است. ساخت این مکان – فضاها 
مرهون حوصله و وسواس مشترک فیلمنامه و کارگردانی 
است. دوربین به اندازه و ثابت و منظم، کمک می کند تا 
ما دیدی از مس��یر حرکت بازیگران داشته باشیم. وقتی 
این کار با دقتی وسواس گون مرتبا تکرار می شود، با خانه 
نسبت می گیریم. دشواری این کار وقتی معلوم می شود 
که بدانیم س��ریال درصدد ساخت فضای مخصوص خود 
است. نه تنها دکور که نورپردازی لوکیشن های مختلف و 
اصلی و حتی فرعی س��ریال - هتل، خانه متروکه ای که 
فره��اد دیب��ا در آن مخفی بود و... - نیز کاملا با یکدیگر 
هماهنگ هستند. این فضاها اغلب نامأنوسند. از این نظر 
که مخاطب در برخورد اولیه گمان می کند با اثری دکوراتیو 
طرف است. ولی حوصله و صبر کارگردان در کنار دوربین 
به قاعده اش، اندک اندک در این فضاهای دکوراتیو حس 
می دمد و این حس به تولید احس��اس در ما می انجامد. 
این احساس محصول آشنایی ای است که ما را در میانه 
یک ماجرای هولن��اک با خود همراه می کند. در اثر این 
احساس است که کاشت و برداشت های فیلمنامه  و اجرای 
آنها برای ما در متن فیلم قرار می گیرد و معنا پیدا می کند. 
گمان نمی کنیم دستی از بیرون در صدد حل کردن معما 
است؛ از پیچ های آیینه دستشویی گرفته تا ساعت مچی 
روی دس��ت پیمان قاسم خانی در عکس��ی بریده از او و 
صدف اسپبهدی را باور می کنیم. نه فقط کارکردشان را 
بلکه شخصیت عاملان شان را هم باور می کنیم. می توانیم 
بفهمیم که چرا صابر ابر نتوانسته در رعایت جاسازی دقت 
کافی بکند؛ چرا که قبلا حس کرده ایم او نمی تواند شرور 
باشد یا شر انتخابش باشد یا اصلا در این کار حرفه ای باشد 
که به تمام جزئیات دقت کند. او شیطان بود چون شیطان 
در جزئیات است. حتی گاهی به واسطه تحقیرش توسط 
خانواده همس��رش با او همدل شده ایم. درباره شخصیت 

پیمان قاسم خانی هم اینگونه است. 

می توانست سریال بهتری باشد  ■
1- بازی بازیگران اصلی به اندازه و خوب اس��ت. س��ارا 
بهرامی که نقشش بسیار مستعد اگزوتیک شدن است، 
در دام ای��ن اگزوتیس��م نمی افتد. هر ج��ا که می رود تا 
بیماری روانی او برای ما پررنگ شود و کل شخصیتش 
را ببلعد، ناگهان با تک جمله های عاش��قانه، حس��ادتی 
زنان��ه و دلتنگ��ی مادرانه برای فرزن��د مفقودش، به ما 
می گوی��د که بیماری وجهی از اوس��ت و نه همه چیز. 
بازی صابر ابر بعد از مدت ها از آن کلیش��ه هایی که در 
فضای روشنفکری نمایی بدان گرفتار شده بود درآمده و 
توانسته تا حد زیادی بر پیچیدگی های شخصیت غلبه 
کند. علیرضا کمالی یار دیرآمده س��ینمای ایران است. 
پس از رضا پروانه »پوست شیر« این دومین نقش آفرینی 
درخش��ان و اندازه اوست. اما نقش های فرعی سریال به 
نحو عجیبی الک��ن و ضعیفند. در یک کلام بد انتخاب 
شده اند. گویی کارگردان در انتخاب آنها قدری به خودش 
و کار و ش��اید هم تهیه کننده تخفیف داده باشد. به جز 
پارس��ا که تا حدودی به یک تیپ نزدیک می شود بقیه 
ماقبل تیپ هس��تند. فرهاد دیبا می توانس��ت در همان 
سکانس های کوتاه حضورش نشانگر شخصیت طماع و 
جذابی باش��د. دختر افغان از آن بدتر اس��ت و ما اساسا 
هیچ نسبتی با او برقرار نمی کنیم. اگر بناست در مقطعی 
از س��ریال به او هم ظنین شویم باید بتوانیم باور کنیم 
که او این کار را کرده یا نمی توانس��ته بکند. هیچ کدام 
جور درنمی آید. برادر آوا هم چنین است. سکانس های 
او با صدف اس��پبهدی اساسا ناموزون است و این واقعا 
دیگر ب��ه توان بازیگر بازمی گردد و چیزی جز برگزاری 

سرسری انتخاب بازیگر فرعی نمی توان به آن گفت.
2- وقتی سریال به قسمت پایانی رسید با خود گفتم چه 
خوب که تا لبه بیانیه خواندن و چسباندن خودش به اثر 
رفت و هر بار پیروز برگشت ولی قسمت پایانی از این نظر 
خیلی ناامید کننده بود. نریشن سکانس ماقبل پایانی صابر 
ابر توضیح دادن چیزی بود که تصویر خیلی خوب بیانش 
کرده بود. این عادت عجیبی است که در برخی دوستان 
فیلمس��از پیدا شده  است. البته برخی واقعا از تکنیک و 
فرم چنان الکن هستند که چاره ای ندارند جز اینکه یک 
توضیح نامه از زبان خودشان در پایان بگویند ولی بازنده 
که الکن نبود. چه نیازی بود حرفی در دهان ش��خصیت 
گذاشته شود که مال او نبود. اینکه خوشبختی وجود ندارد 
و برخی بدبخت ترند، حرف دهان هیچ کس��ی در سریال 
ج��ز پلیس کیانی نبود. اگر بنا ب��ود یکی بداند که همه 
باخته اند آن کیانی بود. کارگردان نیازی ندارد مستقیما 
داد بزند که این فیلم را من با این جهان بینی ساخته ام؛ 

ما جهان بینی او را در جهان محسوس��ی که ساخته بود 
دیده و حتی در جایی باور کرده بودیم. باور کرده بودیم 
که در جهان بازنده، که ابدا نمادین نبود، همه کمابیش 

می بازند؛ فقط مهم است که چگونه ببازیم. 
3- صحن��ه خودکش��ی صابر ابر قاب��ل درک بود. وقتی 
همس��رش به او می گوید کجای این ش��هر دنبال بچه ام 
بگردم، او خود را بازنده مطلق می بیند اما خودکشی پدر 
همکلاس��ی سابق س��ارا بهرامی پس از مرگ همسرش، 
هی��چ ربطی به فیلمنامه نداش��ت.  ای��ن همان ضمیمه 
تصویری بیانیه خوانی قسمت پایانی بود. این همان جایی 
بود که امین حسین پور علیه هنر ایستاد؛ علیه نیرو. هنر 
به جهانی که در تصور هنوز جانی ندارد، با قدرت خیال، 
نیرو می دهد. ارسطو می گفت اساس جهان تحرک و اساس 
تحرک فرم است؛ چگونه می توان تخیل کرد اما اینچنین 
علیه زندگی بود. بیم دارم که این تلقی از زندگی و جهان، 
نیروی خیال حسین پور را تخلیه و او را به ورطه ای ببرد 
که س��ینمای شبه روشنفکری الکن مریض امروز در چاه 

ویلان افتاده است.
4- آیا تولید احساس خشونت فقط با نشان دادن خشونت 
ممکن است؟ و آیا نشان دادن خشونت هم فقط با اگزوتیزه 
کردن آن میس��ر اس��ت؟ چه چیز ترسناکی در پرندگان 
هیچ��کاک وجود دارد جز اینکه آلف��رد بزرگ، از همان 
چند پرنده ش��مایل امر ترس��ناک و رعب آور می سازد  و 
انس��انی ترین وضعیت های م��ا را در جه��ان روزمره، از 
مجرای همین شمایل ترسناک برملا می کند؟ می توانم 
بفهمم که مثله کردن برادر، بر اساس روند داستان برای 
آوا، غیرقاب��ل اجتناب بود اما برگزاری مفصل س��کانس  
مثل��ه را نمی توانم درک کنم.  چه احساس��ی به ش��ما 
دست می دهد اگر جایی بخوانید کسی برادرش را کشته 
و بعد بدن او را مثله کرده؟ همین کافی نیس��ت تا شما 
از جنایتی هولناک تکان بخورید؟ مکث چند ثانیه ای در 
صحن��ه ای که آوا حجازی گریه می کند، مکث بر تصویر 
عری��ان خونین برادر در وان و کل��وزآپ آوا در لبه وان و 
تغییر ناگهانی حالت چهره او، که گویی وجه شریرش بر 
او غالب ش��ده، چیزی بیش از اگزوتیسم هستند؛ چیزی 
قری��ن آزار. اگر قصدش آزار روانی مخاطب بود می توانم 
به او تبریک بگویم و از ایش��ان بخواهم حتما با مشاورت 
جناب »پارک چان ووک« یک فیلم آزار بسازد اما پیش 
از آن صادقانه می گویم تماشای مثله کردن برادر از سوی 
خواهر برای من نفرت انگیز بود. مساله فقط خون و جسد  
نیست؛ مساله خواهر و برادری است و من نمی خواهم از 
این چیزها انصراف دهم. آن سکانس طولانی با آن اجرای 

اگزوتیک، اساسا مال این سریال نبود. 

نقدی بر سریال »بازنده« كه پخش آن اخیرا به پایان رسید

گل به خودی 
کارگردان برنده 


